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     Milí bratři a sestry,

jako  křesťané  potřebujeme  neustále  růst  v  poznání,  že  naše  víra  není  jen  naší
soukromou záležitostí, ale že je naopak něčím veřejným, něčím, na co mohou lidé
hledět a co mohou také různě hodnotit.

     Tohoto  se  ve  svém  dopise  dotýká  také  apoštol  Petr.  Píše  křesťanským
sborečkům,  které  se  teprve  staví  na  start  a  dávají  se  do  pohybu  uprostřed
nepřátelsky smýšlejícího okolí. Jak ve své víře v této zatěžkávací zkoušce obstojí?
Tito mladí křesťané cítí, že to nebude snadné. Zakusí nevraživost svého okolí; budou
pro svou víru osočováni a tupeni. Je těžké se do jejich situace vžít. A v této situaci se
ptají: Jak se máme správně chovat? Čeho se chopit a co se má stávat měřítkem pro
naše jednání?

     Pisatel  dopisu  jim chce v jejich  křesťanském rozběhu pomoci,  chce je  také
podepřít a potěšit. A tak tu nacházíme mnohé pokyny pro každodenní život. To, co
apoštol poví můžeme shrnout do tří bodů:

     1. Co mohou a mají křesťané očekávat navzájem od sebe?
     2. Co mají očekávat od druhých; a co ti druzí očekávají od nich?
     3. Co smí a mají křesťané očekávat od Ježíše Krista, svého Pána?

     1. Co mohou a mají křesťané očekávat navzájem od sebe?
To,  co  je  zde zmíněno především je:  „Bratrská láska“.  Právě ona je  a  má být
určujícím prvkem všech mezikřesťanských vztahů. Právě ona má rozhodovat a stát v
centru každého křesťanského společenství. Kde tomu tak není, tam se nemůže nic
zdařit a tam se nad naší vírou vznáší veliký otazník. „Bratrská láska“ má naši víru
samozřejmě doprovázet, být jejím odleskem. Jistěže to neznamená: vždy se usmívat
a vždy se vyhnout všem výměnám názorů. To ne.

     Apoštol ji přiblíží spíše slovy:  „Buďte všichni jedné mysli, buďte soucitní“ -
v řečtině  je  užito  slova  „sympatheis“  znamená  to:  s druhým soucítit;  ale  slyšíme
za tím také srozumitelné: „sympatizujte s druhým!“. Tady se jistě nemyslí na žádnou
myšlenkovou neurčitost,  rozbředlost,  za každou cenu se vyhnout sporu, raději  se
stáhnout a ke všemu raději říci „ano“. Jedná se zde spíše o pojetí a poznání: „Budu
se  skutečně  snažit,  budu  usilovat  o  to,  abych  tomu  druhému  porozuměl.  Jeho
názorům nebudu naslouchat jako ohrožení, ale obohacení.“ Dle našeho textu „myslet
na druhého“ znamená: vtáhnout a začlenit jej do mého myšlení, mluvení i plánování.

     „Buďte soucitní“, Kralická Bible zde překládá:  „Jedni druhých bíd čitelní“.
„Uneste,  nebo  snášejte  se  navzájem;  uneste  se  také  se  svou  a  ve  své  mnohé
ubohosti,  bezmoci,  ve  svých  nesnázích  a  buďte  si  navzájem  pomocí.“ V dopise
Galatským (6,2) apoštol poví to známé slovo: „Neste břemena jedni druhých, a tak



plňte  zákon Kristův.“ A dále v tomto textu slyšíme:  „Buďte navzájem vůči  sobě
citliví,  vzájemně na sebe myslete a o druhém smýšlejte  výše než sami  o sobě.“
Všude se nám zde staví  do zorného pole  právě náš bratr  -  sestra,  protože tuto
„bratrskou lásku“ křesťané mohou ve společenství víry jeden od druhého očekávat
a mají na toto očekávání právo.

     Můžeme si zde ale klást otázku: Budeme-li se na někoho pořád ohlížet, nedojdou
újmy i dobré a prospěšné plány? Nebylo by někdy lepší postavit  tuto  „bratrskou
lásku“ do závorky a jednat podle toho, jak velí náš rozum? Neklade se tady na nás
příliš velký nárok? Je vůbec možné s takovou něčeho dosáhnout?

     To jsou otázky, které nás každého občas napadnou. Naše vlastní myšlenky a
přesvědčení  jsou  pro  nás  samotné  často  natolik  cenné  a  důležité,  že  nás  učiní
hluchými  a slepými  pro myšlení  a  vidění  druhého.  Na naší  nastoupené cestě už
vidíme  příští  a  další  krok  a  neschopnost  jiného  pokračovat  v této  cestě  s námi,
pociťujeme jako obtížnou překážku. Rádi bychom se přes tuto obtíž přehoupli a šli
dál.  Můžeme  zde  myslet  na  cokoliv,  co  se  týká  naší  vyznávané  víry  i  jejích
praktických  důsledků  v  konkrétním  společenství.  Opravdu  není  snadné  „cítit
s druhým“, není snadné „snášet se navzájem“.

     Nárok a očekávání  „bratrské lásky“ by však bylo neúplné, a zůstalo by jen u
nesplnitelného přání, kdybychom vzápětí neslyšeli:  „Pán, Kristus, budiž svatý ve
vašich srdcích“. V našem životě se má mocně prosazovat síla Kristovy lásky. Je na
nás, abychom jí ve svém životě dávali potřebný prostor. „Posvěcovat Pána, Krista,
ve  svých  srdcích“ (podle  Bible  Kralické),  neznamená  nic  jiného  než  patřit  na
Kristovu stranu, být celým srdcem Jeho. Teprve v setkání s bratrem, sestrou se jasně
ukáže odlesk naší víry. Co pro nás znamená Kristova svatost v nás? Jak z ní žijeme?

     2.  Co mají  křesťané  očekávat  od  druhých;  a  co  ti  druzí  očekávají  od
křesťanů?
Apoštol Petr ve svém dopise nemyslí jen na chování a jednání křesťanů navzájem
mezi sebou. Křesťanské společenství zde přece není jen samo pro sebe, nezaobírá
se jen samo sebou a vlastní spásou. Je tady přece okolní svět, ve kterém křesťané
žijí.  Pisatel  dopisu  má  před  očima  mladá  společenství  křesťanů,  která  se  stále
utvářela.  Mnozí  z těch, kteří  je tvořili  se museli  vnitřně i  vnějšně rozejít  se svými
nejbližšími.

     Apoštol dobře ví:  „Kdo se postaví na Kristovu stranu a nechá se včlenit do řad
křesťanů, ten to má ve své jinak smýšlející a jinak žijící rodině často opravdu hodně
těžké.“ Jeho příbuzní a přátelé mu přestávají rozumět, znevažují jeho cestu, možná
se mu i vysmívají.  „Jak se v takové situaci chovat?“ - Tak se ptali křesťané tehdy a
podobně se ptají i dnes, vezme-li člověk své křesťanství vážně. Máme si všechno
nechat líbit, nebo máme právo svou kůži bránit? Odpověď zde zní:  „Neodplácejte
zlým za zlé ani urážkou za urážku, naopak žehnejte; vždyť jste byli povoláni
k tomu, abyste se stali dědici požehnání.“

     Lidé kolem mají zakoušet něco z toho, čím jsou křesťané plni.  „Pán, Kristus,
budiž svatý ve vašich srdcích.“ - Kristus v nás! To již samo v sobě skrývá určitou
vyzařující sílu, kterou nemohou nezaznamenat ti, kterým o víře není možné nic říct,
protože o ní nic slyšet nechtějí. Apoštol to nabízí těm, kteří se rozhodli pro Kristovu
cestu,  jako  jakýsi  návod  k soužití  křesťanů  s  nekřesťany.  Často  reagujeme
podrážděně, když se naší víry někdo necitlivě dotkne a začne ji  svými námitkami
znevažovat. Není se čemu divit, vždyť se chceme držet poznané pravdy! Ale naše
neústupné pozice a reakce odrazují. Svou pravdu si chce obhájit přece i ten druhý.



„Pána,  Krista,  posvěcujte  ve  svých  srdcích.  Buďte  vždy  připraveni  dát
každému... odpověď o naději, kterou máte, ale čiňte to s tichostí a s uctivostí“,
slyšíme radu apoštola. Náhle nemáme problém, necitlivé námitky okolí nám nejsou
na překážku. Poznáváme, že nejde o uhájení si své pozice, a protiargumenty svého
oponenta  umlčet  a  zahanbit.  V našem chování  nám  jde  již  výhradně  o  jediné  -
zaujmout toho, který se s námi chce přít, pro Krista.

     3. Co mohou a mají křesťané očekávat od Ježíše Krista, svého Pána?
Pisatel  dopisu  ví,  že  od  Krista  smíme  a  máme očekávat  jeho  lásku,  odpuštění,
vedení. Naše živá naděje, která vyrůstá z Krista, dodává naší víře sílu a uzpůsobuje
nás k životu v bratrské lásce, k životu, z odpuštění a vzájemného přijímání. Bez této
radostné a živé naděje, která vede ke spolehnutí na požehnání Boží ve všem našem
počínání, zůstává všechno naše úsilí a snažení závislé pouze na naší vlastní síle, a
našich  schopnostech.  K tomu pak  také  budeme přihlížet  především.  To  nám ale
dlouho nevydrží, brzy se dostaví únava, obavy a strach, budeme poznávat vlastní
omezenost a hranice svých možností.

     Skrze Ježíše Krista a v něm však může být všechno zcela jinak: „Pán, Kristus,
budiž svatý ve vašich srdcích“, říká apoštol. Pokusme se každý z nás porozumět
hlubinám těchto slov a žijme z Kristovy lásky, z jeho odpuštění a jeho přijetí.  Pak
také i my budeme neustále znovu zakoušet co znamená, a jaký význam pro nás má,
skutečné, kristovské společenství, budeme zakoušet jeho požehnání. Budeme nově
zakoušet, že i my, takoví jací jsme (kteří však přesto nechtějí setrvávat při tom „jací
jsme“,  ale  chtějí  se  neustále  více  podobat  svému  Pánu),  můžeme  vzájemně  a
skutečně spolu žít. Žít v jednom společenství, kde si vzájemně vycházíme vstříc a
myslíme na sebe v pravé, kristovské lásce.

     A jestliže bude „Pán, Kristus, svatý v našich srdcích“, pak naši - třeba nevěřící
- bližní na našem životě, i v celém jeho projevu, zřetelně zaznamenají odlesk naší
víry,  který  bude odleskem Kristovy  svatosti  v našich  srdcích.  A to  je  nakonec to
největší  a  nejcennější  svědectví,  které  tomuto  světu  můžeme  -  jako  křesťané  -
nabídnout.

                                         Amen.


